Intellectual and industrial property
The concept of intellectual property, in its traditional sense, is a tangible right that responds to a material thing, whether it is movable or immovable. However, modern evolution has allowed the emergence of intellectual rights alongside tangible and personal rights. Therefore, intellectual property is a term composed of two words: "property," defined by civil law as the right to enjoy and dispose of things, provided that they are not used in a manner contrary to laws and regulations, and "intellectual," derived from thought, indicating everything produced by human creativity. It encompasses ideas and expressions.
· The national institute of industrial property in Algeria 
The entity responsible for industrial property in Algeria is the National Algerian Institute of Industrial Property, symbolized as INAPI. It is headquartered in Algiers and is a public institution with an industrial and commercial nature, possessing legal personality and financial independence.
· The tasks of the Algerian National institute of industrial property include
According to Article 07 of Executive Decree 69-98, its tasks include: 
· Providing protection for rights in industrial property. 
· Encouraging and supporting creative and innovative capacity, especially those aligned with the technical needs of citizens. 
· Facilitating access to technical information present in patent documents by selecting and providing it. 
· Studying applications for the protection of inventions, registering them, publishing them, and issuing certificates for their protection in accordance with regulations.
·  Examining applications for the registration of trademarks, designs, industrial models, and indications of origin, and publishing them.
· The moral rights of the author:
They are non-material rights, and these rights grant the author several powers aimed at protecting the personal connection between the author's personality and the intellectual work represented by the copyrighted material
· Characteristictics of moral rights 
· Intellectual rights are non-transferable
· They are permanent and non-expiring rights
· They are non-assignable
Topic 01و الصناعية  الملكية الفكرية
تعرف الملكية الفكرية بمفهومها التقليدي بأنها حق عيني يرد على شيء مادي سواء كان منقولا أو عقار، إلا أن التطور الحديث سمح بظهور حقوق ذهنية أو فكرية إلى جانب الحقوق العينية والشخصية وبذلك الملكية الفكرية عبارة تتكون من كلمتين: الملكية والتي يعرفها القانون المدني بأنها حق التمتع والتصرف في الأشياء شرط أن لا تستعمل استعمالا يخالف القوانين والأنظمة ، وكلمة الفكرية المشتقة من الفكر والدالة على كل ما ينتجه الفكر الإنساني من إبداع ، وهي تطلق على الأفكار والتعبيرات .
2- المعهد الوطني الجزائري للملكية الصناعية :  الجهة المختصة بالملكية الصناعية في الجزائر هو المعهد الوطني الجزائري للملكية الصناعية الذي يرمز له INAPI، مقره بالجزائر العاصمة وهو مؤسسة عمومية ذات طابع صناعي وتجاري تتمتع بالشخصية المعنوية و الاستقلال المالي 
3- مهام المعهد الوطني الجزائري للملكية الصناعية : حسب المادة 07 من المرسوم التنفيذي 69-98 تتمثل مهامه في : 
· توفير حماية الحقوق في الملكية الصناعية 
· تحفيز ودعم القدرة الإبداعية والابتكارية لاسيما تلك التي تتلائم مع الضرورة التقنية للمواطنين
· تسهيل الوصول إلى المعلومات التقنية الموجودة في وثائق البراءات بانتقائها وتوفيرها
· دراسة طلبات حماية الاختراعات وتسجيلها ونشرها ومنح سندات لحمايتها طبقا للتنظيم  
· دراسة طلبات إيداع العلامات والرسومات والنماذج الصناعية وتسميات المنشأ ونشرها
 الحقوق المعنوية للمؤلف : هي حقوق غير مادية ، وهذه الحقوق تمنح لصاحبها عدة صلاحيات الغرض منها حماية شخصية المؤلف بسبب العالقة الموجودة بين شخصيته والعمل الذهني المتمثل في المصنف
خصائص الحقوق المعنوية:
· الحقوق المعنوية غير قابلة للتصرف
· هي حقوق دائمة وغير قابلة للتقادم
· هي غير قابلة للحجز 
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